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Svar på spørgsmål nr. 142 af 4. maj 2010 fra Udenrigsudvalget til 
udenrigsministeren

Spørgsmål 142
”På det seneste nordiske udenrigsministermøde d. 11. marts 2010 blev det besluttet, at der skal 
udarbejdes forslag til faste retningslinjer for både det administrative samarbejde og samarbejdet 
på andre områder, hvad angår udenrigstjenesterne. Kan ministeren oplyse, hvornår dette 
arbejde forventes færdiggjort, og hvornår det kan forventes at udmønte sig i et mere konkret 
samarbejde i form af fællesnordiske repræsentationer som i Berlin?”

Svar:
Jeg kan oplyse, at der i nordisk regi arbejdes aktivt med at operationalisere beslutningerne fra 
det nordiske udenrigsministermøde i marts i år; nogle tiltag vil kunne iværksættes forholdsvis 
hurtigt, hvorimod andre kræver mere principielle overvejelser og grundigere forberedelse. Det 
er indtil videre målet, at der kan forelægges de nordiske udenrigsministre en rapport om de 
konkrete tiltag og deres iværksættelse på det planlagte nordiske udenrigsministermøde primo 
november 2010. 

Der eksisterer allerede adskillige eksempler på fælles-nordisk samarbejde i udetjenesterne, og 
der er indhøstet en række erfaringer, som vil skulle anvendes i den videre udvikling og 
konsolidering af samarbejdet. De nordiske lande er enige om, at samarbejdet bør baseres på 
overvejelser af merværdien af dette, samt mulighederne for besparelser på omkostningssiden.

Samarbejdet kan med andre ord antage mange former, først og fremmest styret af, hvad der i
de konkrete tredjelande giver god mening, og hvad der er økonomisk bæredygtigt. Hvorvidt 
dette vil resultere i flere fællesnordiske løsninger efter modellen i Berlin er for tidligt at 
konkludere.
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